
3 س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق شم�اره 88498445 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.
---------------------------------------------------

   يك بام و دو هزار هواي بازار دارو! 
خرمي- تهران: من براي مشكل بي خوابي ام به پزشك مراجعه كردم و 
زماني كه نسخه را به دارو خانه دادم، متصدي دارو خانه گفت دارو هايتان 
20 هزار تومان مي شود. اما از آنجايي كه پول كافي همراه نداشتم نسخه 
را گرفتم و روز بعد به يكي از دارو خانه هاي نزديك مترو مفتح دادم و بعد 
از آنكه نسخه را آماده كردند 41 هزار تومان از من پول گرفتند. يعني تا 

اين اندازه بازار دارو يك بام و دو هزار هواست؟ 
---------------------------------------------------

   افزايش ديگر بار قيمت ها؛ با سر عتي بيشتر! 
ما در اخبار مي ش��نويم كه آقاي روحاني وع��ده 100 روزه براي حل 
مشكلات اقتصادي داده است. اما جالب است بدانيد كه پس از انتخابات 
افزايش قيمت ها دو مرتبه سر عتي مثال زدني گرفته است. آيا مسئولان 
و وزراي جديد از اوضاع بازار خبر دارن��د و در فضايي كه مردم زندگي 

مي كنند، آنها هم زندگي مي كنند؟ 
---------------------------------------------------

   افزايش سر قت هاي خياباني در تهران 
يك شهرون�د- ته�ران: اگر دقت كرده باش��يد در يك��ي دو هفته 
اخير اخبار حوادث و ديده ها و ش��نيده هاي خود م��ا حاكي از افزايش 
سر قت هايي چون كيف قاپي، كف زني و زور گيري در سطح شهر تهران 

دارد. اميد وارم مسئولان انتظامي اين مشكلات را رفع كنند.
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88498445سرويس اجتماعي

رياست سازم�ان تأمين اجتماع�ي به عنوان 
يك�ي از قطب هاي اصلي  بهداش�ت و سامت 
و رف�اه جامع�ه از جمله پس�ت هايي است كه 
هن�وز در دولت تدبي�ر و اميد براي�ش تعيين 
تكليف نش�ده ام�ا شنيده ه�ا حاك�ي از آن 
است كه وزي�ر تعاون، ك�ار و رف�اه اجتماعي 
مي خواهد طي يكي دو روز آينده، يك پزشك 
را براي تص�دي اين پس�ت بر گزين�د؛  اتفاق 
فرخنده اي ك�ه نويدبخش پاي�ان چالش هاي 
بيمه ها ب�ا وزارتخان�ه متولي سام�ت است. 
ماجراي بدهي هاي ميلياردي بيمه ها به نظام سلامت 
از داستان هاي دنباله داري است كه از اين منظر كنايه 
به داستان هزار و يك شب مي زند و سال هاست اين 
چالش نظام سلامت را از نفس انداخته است، اين در 
حالي اس��ت كه با نگاهي به كارنامه سازمان تأمين 
اجتماعي به روشني در مي يابيم هرگاه يكي از اهالي 
نظام سلامت سكان اين كش��تي را در دست گرفته 
ش��رايط تا حدود زيادي بهتر بوده است چراكه يك 
پزشك يا هر عضو ديگري از نظام سلامت از آنجايي 
كه در بطن مسائل و چالش هاي اين نظام قرار دارد 
و به طور يقين كسي كه از دور دستي بر آتش دارد 
نمي تواند درك مناس��بي از اوضاع داش��ته باشد و 
حكايت زخم كهنه بيمه ها همچنان باقي مي ماند. 
حالا اما شنيده ها حاكي از برگزيده شدن دكتر تقي 

نوربخش به عنوان رئيس اين سازمان است. 
   لزوم حضور مديري كارآمد و مسلط 

در رأس تأمين اجتماعي 
س��ازمان تأمين اجتماع��ي با پوش��ش بيمه اي 35 
ميليون نفر ايراني، بزرگترين سازمان حمايتي كشور 
است كه آتيه بخش عمده اي از جمعيت كشورمان 
را مديري��ت مي كند. نقش آفريني اين س��ازمان در 

بخش بهداشت و درمان اما مهم ترين وظيفه اي است 
كه برايش تعريف شده است. هر چند اين وظيفه در 
سال هاي اخير مخدوش شده و ديگر خيال مردم از 
درمان آسوده نيست. مهم ترين دليل برجسته شدن 
دغدغه ه��اي درمان در اذهان مردم كش��ورمان هم 
چيزي نيس��ت جز اينكه دفترچه هاي بيمه تأمين 
اجتماعي  به دفاتري غير معتبر در بين جامعه پزشكي 
شناخته مي ش��وند و بدهي هاي چند ميلياردي اين 
سازمان موجب شده است تا مردم در عمل، خيري از 
بيمه تأمين اجتماعي نبينند و اين ساختار نيازمند 

تغييري اساسي و مديريتي توانا و مسلط است. 
   پايان بخشيدن به دعواي بيمه

و وزارت بهداشت 
دكتر امير حس��ين قاض��ي زاده هاش��مي، مخبر 

كميسيون اجتماعي مجلس شوراي اسلامي با تأكيد 
بر ضرورت حضور يكي از اعضاي حوزه سلامت در 
رأس سازمان تأمين اجتماعي به »جوان« مي گويد:  
حوزه بيمه هاي سلامت در سازمان تأمين اجتماعي 
مهم ترين وظيفه اين سازمان است. به باور وي هر 
چند بخش��ي از وظايف تأمين اجتماعي در حوزه 
پرداخت حقوق و مستمري كاركنان تحت پوشش 
اين سازمان اس��ت اما اين وظيفه اي است كه طي 
دستورالعمل هايي به صورت روتين انجام مي پذيرد 
اما آن بخشي كه نياز به برنامه ريزي دقيق و مديريت 
و هماهنگي با نظام س��لامت دارد از اهميت بسيار 

بالاتري برخوردار است. 
بنا به تأكيد قاضي زاده هاشمي دعواهاي ميان وزارت 
بهداش��ت و بيمه ها مردم را به س��توه آورده است و 

دولت تدبير و اميد اگر مي خواه��د كار مدبرانه و در 
راس��تاي هم افزايي ميان وزارت بهداشت به عنوان 
متولي س��لامت و بيمه ها به عن��وان متصدي منابع 
اين نظام انجام بدهد بايد كسي را به رياست سازمان 
تأمين اجتماعي بر گزيند كه متعلق به حوزه سلامت 

بوده و به اين فضا اشراف كامل داشته باشد. 
وي تصري��ح مي كند:  اين ف��رد مي تواند ضروريات 
س��اختار س��لامت جامعه را درك كرده و با تسلط 
به اين حوزه تصميم گيري صحيحي در اين راس��تا 
داشته باشد و اگر فقط بحث هاي مالي اين سازمان 
مطرح باشد، رئيس يك بانك هم گردش هاي مالي 
را مديري��ت مي كند. مخبر كميس��يون اجتماعي 
معتقد است در دوره هايي كه رياست سازمان تأمين 
اجتماعي در دست يك پزش��ك يا عضوي از نظام 
سلامت بود هم در حوزه بازنشستگان و هم در حوزه 

بيمه ها با چالش هاي كمتري مواجه بوديم. 
محمد اس��ماعيل س��عيدي، ديگر عضو كميسيون 
اجتماعي مجلس نيز در گفت وگو با »جوان« با اشاره به 
ارتباط مجموعه هاي درماني سازمان تأمين اجتماعي 
با اقشار كم درآمد جامعه مي افزايد: بخش عمده اي از 
وظايف س��ازمان تأمين اجتماعي در بخش بهداشت 
و سلامت اس��ت و با حضور فردي از نظام سلامت در 
سمت رياس��ت اين س��ازمان مديريت خوبي در اين 
حوزه اتفاق مي افتد. به باور وي اما اين سازمان وظايف 
مهمي هم در حوزه رفاهي و مسائل اقتصادي دارد كه 
لازم است مدير آن علاوه بر اشراف بر حوزه بهداشت 
و درمان و توانايي مديريتي ب��الا در اين حوزه با امور 
رفاهي و اقتص��ادي و برنامه ريزي در ح��وزه آنها هم 
آشنايي لازم را داشته باشد. اين نماينده مجلس هم 
در مجموع از حضور يك پزشك توانا و لايق در سمت 

رياست سازمان تأمين اجتماعي حمايت مي كند. 

رياست يك پزشك بر تأمين اجتماعي تدبيري كارشناسانه است
دو نماينده مجلس در گفت وگو با »جوان«:

بازار داغ رايزني ها براي انتخاب شهردار
»قاليباف« صدرنشين جدول نامزدهاي شهرداري پايتخت

 رئيس مركز تحقيقات كبد 
دانشگاه علوم پزشكي بقيه الله )عج(:

 بيماران فريب تبليغات
پيوند كبد را نخورند 

رئيس مرك�ز تحقيقات كب�د و گوارش دانش�گاه عل�وم پزشكي 
بقيه الله)عج( با اشاره به اينكه پيوند كبد به هيچ عنوان مانند پيوند 
كليه نيست، از بيماران خواست فريب تبليغات پيوند كبد را نخورند، 
زيرا پيوند كبد از فرد زن�ده مانند پيوند كليه امكانپذير نيس�ت. 
سيدمؤيد علويان در توضيح اقدامات جديد تبليغات خريد و فروش كبد 
كه مانند خريد و فروش كليه رايج شده است، به تسنيم گفت: پيوند كبد 
از فرد زنده به مانند پيوند كليه امكانپذير نيست و فقط بايد از فرد مرگ 

مغزي فرآيند پيوند كبد صورت پذيرد. 
وي اف��زود: بنابراين وقتي بيم��اري از فرد مرگ مغ��زي كبد پيوندي 
دريافت مي كند مسلمأ پولي نيز رد و بدل نمي شود و در حال حاضر هم 
يكي از مراكزي كه به صورت جامع در زمينه پيوند كبد اقدام مي كند، 

بيمارستان نمازي شيراز است. 
علويان ادامه داد: پيوند كليه سال هاست كه در كشور صورت مي پذيرد 
و اين پيوند از فرد زنده امكانپذير است ولي پيوند كبد به هيچ عنوان به 
اين صورت نيست و در بيمارستان نمازي نيز در مواردي استثنايي براي 
پيوند كودكان زير 14 سال مي توان قسمتي از كبد نزديك ترين افراد 
به بيمار كه گروه خوني يكساني داشته باشند صورت پذيرد كه چنين 
پيوندي را نمي توان يك پيوند كامل عنوان كرد، بنابراين در حال حاضر 
پيوند كبد از فرد زنده و به صورت پيوند روتين كليه امكانپذير نيست. 

بر اين اس��اس، طبق اعلام واحد پيوند وزارت بهداش��ت، تبليغاتي كه 
تحت عنوان كبد فروش��ي در برخي س��ايت ها مطرح مي شود، كذب، 

سوءاستفاده و كلاهبرداري است. 
---------------------------------------------------

رئيس كميسيون آموزش مجلس: 
دولت در بخشنامه تعليق بورس 
دانشجويان دكتري تجديدنظر كند

رئيس كميسيون آموزش و تحقيقات 
مجل�س ش�وراي اسامي با اش�اره به 
اباغيه اخير سرپرس�ت وزارت علوم 
مبن�ي ب�ر تعلي�ق پذيرفته شدگ�ان 
بورسيه دكتري 92، اين بخش�نامه را 
خاف مناف�ع ملي دانس�ت و از دولت 
خواست اي�ن بخش�نامه را لغ�و كند. 
محمدمهدي زاه��دي به تس��نيم گفت: اي��ن خبر را در س��ايت ها و 
خبرگزاري ها خواندم و متوجه ش��دم چنين نامه اي خطاب به رئيس 
سازمان امور دانشجويان از طرف سرپرس��ت وزارت علوم ارسال شده 
است. وي افزود: اگر اين نامه صحت داشته باشد، حقيقتاً از سرپرست 
وزارت علوم گلايه دارم چون هيچ گاه رس��م نبوده وزير يا سرپرس��ت 
وزارتخانه اي كه مي آيد تصميمات قبلي را آن هم چنين تصميمي را زير 
سؤال ببرد. رئيس كميسيون آموزش مجلس تصريح كرد: تصميم گيري 
به اين شكل به نفع كشور نيست، ما بايد هميشه به تصميمات يكديگر 
احترام بگذاريم كما اينكه بنده خ��ودم وزارت علوم را از دكتر توفيقي 

تحويل گرفتم و به تمامي تصميمات وي احترام گذاشتم. 
نماينده مردم كرمان در مجلس خاطر نش��ان كرد: وقتي يك وزير در 
جمهوري اسلامي ايران تصميمي مي گيرد همه ما موظف هستيم از آن 
تصميم اطاعت كنيم و آن را دنبال كنيم مگر اينكه تصميم گرفته شده 
بر خلاف منافع كشورمان باشد و بتوانيم با اسناد و مدارك اين ادعاي 
خود را ثابت كنيم. زاهدي تأكيد كرد: البته بعي��د مي دانم وزيري در 
جمهوري اسلامي ايران بخشنامه اي را خلاف منافع ملي كشور تصويب 
كند. وي گفت: اميدوارم سرپرس��ت جديد وزارت علوم به زودي اين 

ابلاغيه را »كان لم يكن« اعلام كند.
---------------------------------------------------

وزير بهداشت خبر داد 
 كسري بودجه 7 هزار ميلياردي

وزارت بهداشت
وزير بهداشت، از كس�ري بودجه 7 هزار ميلي�ارد توماني وزارت 
بهداشت با توجه به حاصل نشدن درآمدها تا پايان سال خبر داد. 
به گزارش »جوان«، سيدحسن قاضي زاده هاشمي با اعلام اين خبر در 
حاشيه نشست معاونان دانشجويي فرهنگي دانشگاه هاي علوم پزشكي 
كشور گفت: از رقم 210 هزار ميليارد توماني پيش بيني شده در بودجه 
س��الانه س��ال 92، بيش از 50 درصد محقق شدني نيس��ت بنابراين 
دانشگاه هاي علوم پزشكي كشور به تبع اين وضعيت در مضيقه اعتبارات 
خواهند بود. وي افزود: در عين حال معاونت هاي دانشجويي و فرهنگي 
دانشگاه هاي علوم پزشكي در صورت اختصاص بودجه وزارت در اولويت 

تخصيص اعتبار قرار مي گيرند. 
هاش��مي ادامه داد: از محل هدفمندي يارانه ها مقرر ش��ده بود، سال 
گذشته 5 هزار ميليارد تومان به نظام سلامت اختصاص يابد كه اين رقم 
محقق نشد و پيش بيني مي كنيم با ادامه اين روند كسري بودجه وزارت 

بهداشت تا پايان سال به رقم 7 هزار ميليارد تومان برسد. 
وزير بهداش��ت تصريح كرد: البته با توجه به اقدامات��ي كه هم اكنون 
در دول��ت تدبير و اميد آغاز ش��ده اس��ت، اميدواريم رأس يك س��ال 
و نيم آينده از مش��كلات اعتباري حوزه نظام س��لامت و  س��ال  تا يك 

دانشگاه هاي علوم پزشكي كشور كاسته شود.

 توضيح مجتبي شاكري 
درباره يك يادداشت  

روز يك شنبه س��وم ش��هريورماه در همين صفحه، يادداشتي از آقاي 
 مجتبي ش��اكري، عضو منتخب ش��وراي ش��هر چهارم تهران با تيتر

»چه كسي شهردار پايتخت مي شود؟« منتشر شد. 
با توجه به آنكه اين يادداش��ت به صورت ش��فاهي از اين عضو محترم 
شوراي اسلامي شهر تهران دريافت ش��ده بود، آقاي مجتبي شاكري 
روز گذشته در تماس با روزنامه »جوان« اعلام كرد: از روزنامه »جوان« 
سپاسگزارم كه يادداشت اينجانب را منتشر كرده است. اما درباره بخش 
پاياني اين يادداشت كه در آن آمده بود: » شهردار كنوني تهران نشان 
داده است كه در استفاده از منابع بودجه اي در اختيارش به خوبي بهره 
مي برد و اهل ريخت و پاش هاي مديريتي نيست«، بنده نفياً و اثباتاً نه 

اطلاعات لازم را در اين مورد دارم و نه نظري در اين باره داده ام. 

 پيمانكاران شهري 
حق استفاده از اتباع خارجي را ندارند  

بر اساس اع�ام مع�اون هماهنگي در 
ارزيابي امور مناط�ق سازمان مديريت 
پسماند شهرداري تهران، پيمانكاران 
خدم�ات شه�ري ح�ق استف�اده از 
كودك�ان و كارگران خارج�ي را ندارند 
و به شدت با متخلفان برخورد مي شود. 
مجتب��ي خانجاني ب��ا غيرقانوني خواندن 

كار كودكان و اتباع غيرايراني به عن��وان كارگران جمع آوري زباله هاي 
بازيافتي از سطح ش��هر به تس��نيم گفت: پيمانكاران سازمان خدمات 
شهري موظف به رعايت قوانين مندرج در دفترچه پيمان اين سازمان 
هس��تند كه در اين دفترچه ممنوعيت استفاده از كارگران صغرسني و 
اتباع بيگانه به طور روشن بيان شده است. معاون هماهنگي در ارزيابي 
امور مناطق سازمان مديريت پسماند شهرداري تهران با تأكيد بر برخورد 
شديد شهرداري با پيمانكاران متخلف در اين زمينه افزود: اين سازمان به 
محض مشاهده چنين تخلفاتي علاوه بر فسخ قرارداد پيمانكار متخلف، 

پيگير اين موارد در محاكم قضايي نيز مي شود.

كبري  فرشچي
   گزارش دو

بازار انتخ�اب شهرداران كش�ور اي�ن روزها 
حسابي داغ است و شوراهاي اسامي شهرها 
در حال بررسي گزينه هاي پيشنهادي و مطرح 
براي شه�رداري شهرهاي خود هس�تند؛ در 
تهران نيز، در شرايطي كه نامزدهاي مختلف 
شهردار ش�دن در حال تاش ب�راي به دست 
آوردن كرس�ي شهرداري پايتخت هس�تند، 
شواهد موجود حاك�ي از آن است كه شهردار 
فعلي پايتخت با اقبال حداكثري اعضاي شوراي 
چهارم شهر براي انتخاب مجدد روبه رو است. 
به گزارش »جوان«، ب��ازار انتخاب ش��هردار در 
تمامي ش��هرها و كلانشهرهاي كش��ور داغ داغ 
است و در اين بين تهران به دليل مركزيت كشور 
و همچنين در اختيار داش��تن عن��وان پايتخت 
سياسي، اداري و تجاري در انتخاب كليددار شهر 

حساسيت بيشتري را داراست. 
با وجود اين، جمعيت بي شمار موجود در تهران در 
كنار حضور بس��ياري از وزارتخانه ها و شركت هاي 
اصلي، مش��كلات حمل و نقل و ترافيك، نوسازي 
بافت هاي فرسوده، آلودگي هوا و البته بودجه بسيار 
زياد و هنگفت شهرداري پايتخت دست به دست 
هم داده تا انتخاب شهردار تهران داراي حساسيت 
فراواني باشد. در اين ش��رايط، به نظر مي رسد كه 
غالب اعضاي ش��وراي چهارم همچنان نظر قطعي 
خود را در نهايت به محمد باق��ر قاليباف خواهند 
داد. روز گذش��ته نيز در همين ارتباط هشت عضو 
شوراي چهارم در گفت وگو با »جوان« نظرات خود 

را در ارتباط با شهردار آينده بيان كرده اند. 
   سروري: شهردار پايتخ�ت بايد مقبول 

همه طيف ها باشد
پرويز س��روري، عضو ش��وراي چه��ارم پايتخت 
با اش��اره به اينكه در حال حاض��ر گزينه هايي از 

س��وي منتخبين مردم تهران در شوراي چهارم 
براي مديريت بر شهر تهران مورد نظر قرار دارند، 
مي گويد: از جمل��ه گزينه هاي مطرح مي توان به 
محمد باقر قاليباف، محسن هاشمي و چند گزينه 
ديگر اش��اره كرد. با وجود اين، اعضاي ش��وراي 
چهارم براس��اس برنامه ها و عملكرد افراد آنها را 
براي مديريت ش��هري و همچنين رياست شورا 
بر مي گزينن��د كه هم اكنون ش��انس محمد باقر 

قاليباف قابل توجه است. 
وي مي افزايد: عملكرد قاليباف در اين چندساله 
مورد تأييد دو جناح اصولگرا و اصلاح طلب است 
ضمن اينك��ه منتخبين مردم تهران در ش��وراي 
چهارم به اين نتيجه رس��يده اند كه براي انتخاب 
شهردار و رياست ش��ورا سياس��ي كاري نكنند. 
شهردار پايتخت بايد مقبول همه طيف ها باشد. 
   طايي: محوريت نظرها به قاليباف است

مرتضي طلايي، ديگر عضو شوراي شهر تهران هم 
در اين ارتباط مي گويد: در حال حاضر محوريت 
نظر اعضاي شورا با قاليباف، شهردار فعلي تهران 
است و به طور كلي وحدت موجود بين اصولگرايان 
در وضعيت رضايتبخش و خوبي قرار دارد. در حال 
حاضر بي��ن اصلاح طلب��ان اختلاف نظرهايي در 
خصوص به اجماع رسيدن درباره انتخاب شهردار 
وجود دارد كه اين امر به نظر طبيعي مي رسد زيرا 
به رغم اينكه اصلاح طلب هستند اما سليقه هاي 
متفاوتي بين آنها وجود دارد. با وجود اين، قاليباف 
رأي حداكثري اعضاي ش��وراي شهر را به عنوان 

شهردار تهران دارد. 
   پيرهادي: جمعي از اصاح طلبان هم به 

قاليباف نظر دارند
محس��ن پيرهادي، عضو ش��وراي چهارم تهران 
نيز درب��اره گزينه نهايي اعضاي ش��وراي چهارم 

شهر تهران براي ش��هرداري پايتخت مي گويد: 
براساس جلساتي كه تا به امروز برگزار شده است، 
قاليباف تنها گزينه  نهايي اس��ت. رأي حداكثري 
و اتفاق آراي اعضاي ش��وراي ش��هر از مهمترين 
عوامل رأي دادن به قاليباف است. حتي تعدادي 
از اصلاح طلبان شوراي ش��هر به دليل كارآمدي 
قاليباف به وي رأي مي دهند و تنها گزينه اي كه 
مي تواند تعامل خوبي را برقرار كند، شهردار فعلي 

پايتخت است. 
   شاك�ري: شه�ردار بايد مدي�ر، لايق و 

غيرسياسي باشد
اقبال شاكري، از ديگر اعضاي شوراي شهر چهارم 
نيز با اشاره به اينكه هم اكنون گزينه هاي متعددي 
از دو جناح اصولگ��را و اصلاح طلب در ش��وراي 
چهارم براي ش��هرداري تهران اعلام مي ش��ود، 
مي گويد: منتخبين مردم تهران براساس عملكرد و 
برنامه محوري شخص مورد نظر را براي شهرداري 
تهران انتخاب مي كند. در ش��رايط كنوني هم از 
جمله گزينه هايي كه در صدر براي شهردار شدن 
قرار گرفته، قاليباف است و اين در حالي است كه 
دو جناح اصولگرا و اصلاح طلب اعتقاد به عملكرد 
خوب قاليباف در دوره هاي مختلف و به ويژه در 

شهرداري دارند. 
ش��اكري مي افزايد:  يك��ي از دلاي��ل مهمي كه 
منتخبين مردم تهران نظر مثبتي به قاليباف براي 
حضور مجدد در شهرداري تهران دارند، عملكرد 
و برنامه محوري وي اس��ت و به همين دليل اكثر 
اعضا بر ماندن قاليباف در شهرداري تهران تأكيد 
دارند. در دوره گذش��ته، قاليباف نشان داده كه 

مديري لايق و غير سياسي بوده است. 
   جديدي: شانس قاليباف بالاست

عباس جديدي، عضو شوراي چهارم شهر تهران 

نيز در اين ارتباط مي گويد: در حال حاضر شانس 
قاليباف در ميان ديگر كانديداهاي ش��هرداري 
تهران بالاتر است. هرچند هم اكنون گزينه هاي 
مختلفي از جمله محمدباقر قاليباف، محس��ن 
مهرعليزاده، محسن هاشمي رفسنجاني، صفدر 
حس��يني، معصومه ابتكار و ميرس��ليم مدنظر 
برخي از اعضاي ش��وراي ش��هر براي ش��هردار 
تهران هس��تند كه در آينده قرار است هر كدام 
از اين دوستان رزومه و برنامه هاي خود را براي 
شوراي شهر ارسال كنند اما در اين بين شانس 

قاليباف بالا است. 
   دبير: نظرم روي قاليباف است

عليرضا دبير نيز در اين ارتباط مي گويد: نظر من 
براي شهردار شدن قاليباف است و اين انتخاب 
را نظرسنجي ها هم تأييد كرده اند. نظرسنجي ها 
نش��ان داد كه اكثر مردم قاليب��اف را براي اين 
سمت مي خواهند. جالب است بدانيد كه حتي 
ما يك نظرس��نجي انجام داديم از كس��اني كه 
به آقاي روحاني به عن��وان رئيس جمهور رأي 
دادن��د و از آنها پرس��يديم كه دوس��ت داريد 
شهردار تهران چه كسي باشد؟ از بين اين افراد 
66 درصدش��ان گفتند كه ما قاليب��اف را براي 

شهرداري تهران مي خواهيم. 
   حافظي: اول قاليباف، بعد هم هاشمي

رحمت الله حافظي، عضو منتخب شوراي چهارم 
ش��هر تهران هم مي گوي��د: گزينه هايي از طيف 
اصولگراي��ان و اصلاح طلبان مطرح هس��تند اما 
بيش��ترين ش��انس را محمدباقر قاليب��اف و بعد 
هم محسن هاشمي براي شهردار شدن دارند. با 
وجود اين، شهردار نبايد سياسي باشد. فردي بايد 
انتخاب شود كه بيشترين توان و ظرفيت را براي 
پذيرش اين مسئوليت داش��ته باشد و بنده نيز از 
همكارانم در شوراي چهارم خواستارم كه بدون 
توجه به گرايش ها و سليقه هاي سياسي، شهردار 

آينده را انتخاب كنند. 
   شاكري: شهردار فعلي كارنامه درخشاني 

دارد
مجتبي شاكري نيز مي گويد: براساس امتيازدهي 
اوليه قاليباف جلوتر از باقي نفرات بوده و ش��كي 
وجود ندارد كه تجربه هش��ت س��اله وي يكي از 
عوامل اصلي اعتم��اد دوباره به ش��هردار كنوني 
تهران است. قاليباف نشان داده كه در استفاده از 
منابع بودجه اي در اختيارش به خوبي بهره مي برد. 
كارهاي عمران��ي، مديريت جهادي، س��اخت و 
گسترش حمل و نقل عمومي به خصوص مترو و 
چارت مديريتي گويا را در زمان مديريت قاليباف 
به خوبي مي توان مشاهده كرد. اين ويژگي هاي 
مناس��ب در مجموع سبب ش��ده تا قاليباف رأي 
بالاتري را در مقايسه با ساير نفرات داشته باشد. 

   شهردارها سياسي انتخاب نشوند
به هر حال، توصيه قاطبه كارشناس��ان اين است 
كه براي خدمت هرچه بيشتر به شهر و شهروندان 
و براي مقابله كارشناس��انه و مدبرانه با معضلات 
شهري، شهرداران ش��هرها نبايد با نگاه سياسي 
و رويكردهاي سياست زده انتخاب شوند؛ زيرا اگر 
رويكرد سياسي بر رويكرد كارشناسانه در انتخاب 
شهردارها غالب شود، هم شهر متضرر خواهد شد 

و هم شهروندان.

معاونت علمي رياست جمهوري، هنوز رئيس ندارد
بلاتكليفي نهاد ارشد مديريت علمي كشور 
واقع بيني از الزامات مديريت است و قطعاً كسي انتظار ندارد يك دولت 
همزمان در تمام زمينه ها، ظرفيت هاي بي نقصي ارائه كند. اما گردنه هاي 
توليد دانش و فناوري از آن زمينه هايي نيست كه افكار عمومي و نخبگان 
جامعه در پرداختن به آن به حداقل ها رضايت دهند. آن هم در شرايطي 
كه طعم برتري علمي را چشيده اند و تازه دانسته اند هزينه هايي كه در 

اين راه پرداخته اند بازده تصاعدي و چند برابري داشته است. 
برنامه هاي هر دولتي در س��ه بخش زودبازده، ميان ب��ازده يا ديربازده 
تعريف مي ش��وند كه هر كدام از اين بخش ها هم به نوبه خود در س��ه 
بخش كوتاه مدت، ميان مدت و بلند مدت تقس��يم مي شوند. درست 
است كه اصلاح وضع معيشت مردم و اصلاح ساختار اقتصادي كشور و 
سر و سامان دادن به ساختار و مناسبات ديپلماتيك براي برون رفت از 
مشكلات موجود از اولويت ها و جزو برنامه هاي اضطراري دولت است، 
اما نبايد اينقدر بر اين محورها متمركز شويم كه يادمان برود براي مثبت 
كردن و مثبت نگه داشتن شيب توليد علم و حركت در مرزهاي دانش 
و فناوري روز دنيا آنقدر هزينه داده ايم كه اج��ازه نداريم، اجازه دهيم 

روند نزول را تجربه كند. 
حجم بالاي كار در هيئت دولت آن هم در روزه��اي ابتدايي آغاز به كار 
درست؛ اما چيدن ضعيف و مشكوك به حاش��يه تيم آموزش و پرورش 
و آموزش عالي و باز ماندن وزراي وزارتخانه هاي كليدي از گرفتن رأي 
اعتماد نمايندگان مردم و انتصاب نكردن معاون علمي و فناوري اتفاقي 
نيست كه از ديد نخبگان دور بماند. حالا باز خوش به حال دو وزارتخانه 
آموزشي كشور كه درباره وزيران آينده آنها گمانه زني مي شود و گزينه 
مطرح مي شود و الان هم به سرپرستي روزگار مي گذرانند، معاونت علمي 
كه اساساً بدون سهمي حتي از گزينه مانده است و خبري از سرپرست و 
جانشين و جايگزين هم براي آن نيست. بايد توجه داشت كه اين اغماي 
بي وقت ممكن است براي بيداري به ش��وك بزرگي نياز داشته باشد كه 

كسري توان و ظرفيت هايمان باعث شود قيد آن را بزنيم. 
اينكه دولت يازدهم با يك تيم قوي اقتصادي وارد گود ش��ده، دس��ت 
مريزاد دارد. اما در مورد پرداختن به بخش آموزش، پژوهش و توسعه 
فناوري ضعف هايي به چشم مي خورد كه نمي توان آنها را ناديده گرفت. 
چه بخواهيم و چه نخواهيم؛ بي توجهي به انتصاب معاونت علمي رياست 
جمهوري، بي توجهي به رويكرد پيشرفت مدارانه كشور به سمت علم و 

فناوري برداشت مي شود. 
براي اثبات بي طرفي اين نوشته در آشفته بازار سياست زده رسانه ها و 

اظهارنظرها همين كافي است كه به اين سؤالات پاسخ دهيم:
در كدام يك از زمينه هايي كه دولت وعده موفقيت و پيش��رفت داده 
اس��ت مي توان نقش علم و فن��اوري را ناديده گرف��ت؟ اقتصاد بدون 
نفت يا رسيدن به دست برتر در حوزه روابط ديپلماتيك و رايزني هاي 
بين المللي با يك وزارتخانه بي وزير كه بخش هاي توليدي و اقتصادي 
آن مثل اداره كل تجاري سازي معاونت پژوهشي و شوراي عالي عتف 
به چرت بي موقع��ي رفته اند و يك معاونت علم��ي و فناوري بي رئيس 

محقق خواهد شد؟
معاونت علمي رياس��ت جمهوري با وجودي كه الگوي پيش از خودي 
نداشت اما با ساختاري بر پايه دانش شكل گرفت. )البته چنين انتظاري 
هم مي رفت(. از طرفي تولد، حضور و فعاليتش خواب را از سر معاونت 
پژوهشي وزارت علوم پراند و رقابت چشم گيري به نفع پيشرفت علمي 
و فناورانه كشور ميان دستگاه هاي تصميم گير و متولي از جمله شوراي 

عالي عتف رقم زد. 
همچنين كارنامه موفق��ي در جذب اعتبارات و مناب��ع حمايتي براي 
توليد دانش و فناوري روز دنيا ارائه كرد و بي انصافي اس��ت اگر س��هم 
قابل ملاحظه اي ب��راي اين معاونت در جريان رش��د 15 برابري توليد 
علم نسبت به هش��ت سال دولت هاي هفتم و هش��تم در نظر نگرفت. 
علاوه بر اين توانست جنبه هاي سياس��ي توليد علم در ايران را به ويژه 
در عرصه هاي بين المللي حتي در علوم راهبردي مثل صنايع هسته اي 
و هوافضا مديريت كند و از طرفي توانس��ت دامن خ��ود را از مواضع و 
سياست ها و جريان بازي ها و جريان سازي هاي سياسي پاك نگه دارد. 
مضاف بر اينكه معاونت علمي رياس��ت جمهوري به عنوان يك الگوي 
موفق مديريت علمي شايد يكي از معدود دستگاه هاي دولتي باشد كه 

رسانه را در مناسبات خود بازي داد. 
از س��وي ديگر، روش��ن اس��ت كه نبودن مراكز چابك براي مديريت 
راهب��ردي عرصه هاي مختلف جامعه از رنجي اس��ت ك��ه مي بريم. اما 
معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري در حوزه توليد دانش و فناوري 
توانست اين نياز را پاسخ دهد. جواني اين معاونت ويژگي منحصر به فرد 
چابكي و انعطاف پذيري را در ميان دستگاه هاي دولتي از آن خود كرده 
است و مجموعه اين نقاط قوت علامت سؤال بزرگي را پيش روي نخبگان 

كشور در برابر اين عدم انتصاب قرار داده است.

نفيسه  ابراهيم زاده  انتظام

   رحمت الله حافظي   محسن پير هادي

   مجتبي شاكري   اقبال شاكري

   عليرضا دبير   عباس جديدي

   پرويز سروري   مرتضي طلايي

محسن  جعفری
   گزارش يك


